
Det allmänna har ett stort 
uppdrag: att garantera vår 
välfärd. 
 Främja en hållbar utveck
ling, garantera allas rätt till 
arbete, bostad och utbild
ning, verka för demokrati… 
Listan är omfattande. 

Ändå ser vi hur välfärden 
avsiktligt plockas isär, dag 
för dag. Riskkapitalister 
investerar i skolor, SJ drar 
in tågsträckor, mattan dras 
undan för folkbildningen. 

I det här numret av 
 Vänstern i Uppsala är 
 välfärden i fokus, och vi 
 försöker visa på möjlig
heterna som ändå finns. 
Tänk dig! 
• Fungerande kollektivtrafik. 
• Trygg äldreomsorg. 
• Mer fritid. 
Med vänsterpolitik 
är det möjligt.

Vänster-
politik 
gör det 
möjligt!

INTRO

vansterpartiet.se/ 
blimedlem

Sänkt arbetstid  
och nya bostäder
Daniel Bernmar vrider politiken  
åt vänster i Göteborg.
Sida 5

Arbetstids-
förkortning 
nu

Satsa på för-
skolan

För ett  
rättvist  
Huddinge

”Vi måste minska segrega-
tionen i Huddinge, skolan ska 

utjämna ojämlikhet.”

SAMHÄLLSINFORMATION

Vänstern 
i Uppsala
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Vänstern i Uppsala är en del av 
skriftserien Folkviljan.

Vi tror på  
rättvisa
Tillsammans med tusentals 
människor över hela Sverige 
kämpar vi för ett rättvis och 
solidarisk värld.

FOTOGRAF: AGNES STUBER

Nooshi Dadgostar
PARTILEDARE (V)

”Mindre barngrupper 
i förskolan kräver mer 

resurser.”

”EU-valet i Norden  
visade att en helt annan 

väg är möjlig.”

FOTOGRAF: JESSICA SEGERBERG

Hanna Gedin
EU-PARLAMENTARIKER (V)

”Sverige måste höja  
rösten för ett slut på Israels  
folkmord och ockupation.”

FOTOGRAF: AGNES STUBER

Maria Forsberg
NY PARTISEKRETERARE (V)
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Teresa Haake, verksamhets-
utvecklare på ABF i Uppsala län

Det är fan 
kanon. Det 

bör vara 
det nya 
normala, 
jag 
tycker 

att allt 
annat är 

förlegat.

Calle Åborg, pensionär
Bra! Det är 

självklart 
att vi vill 
ha, men 
frågan 
är om vi 
vill att 

det ska 
lagstiftas 

eller för
handlas fram av 

arbetsmarknadens parter. 
Men det är nog bra om det 
lagstiftas om kortare arbets
tid. 

Karin Bennemo, 
pensionerad undersköterska 

Jag är för, 
definitivt! 

Det borde 
införts för 
längesen, 
men det 
är vikti

gast för 
arbetaryr

ken.

Yaeé Oviedo, lärarstudent
Det funkade 

att förkorta 
arbetsti
den för 
100 år 
sedan 
och för 

50 år 
sedan. Vi 

kan göra det 
igen. 

Vänsterpartiet  Uppsala
Adress: Vretgränd 18
753 22 Uppsala

Hemsida: uppsala.vansterpartiet.se 
Facebook: Vänsterpartiet Uppsala

Bli medlem – du också!
vansterpartiet.se/bli-medlem

I Uppsala kommer vi senast 
2029 ha en spårväg som 
länkar samman stadens 
södra stadsdelar med den 
centrala stadskärnan. Tobias 
Smedberg, kommunalråd för 
Vänsterpartiet, skriver om 
varför spårvägen är rätt för 
Uppsala.
● – Vi ser att andra kollektivtrafiklös
ningar inte kommer att räcka framö
ver. Uppsala växer, och redan idag är 
bussarna ofta överfulla. Den som har 
försökt åka med trean i rusningstid vet 
att det vi har är otillräckligt, säger Tobias 
Smedberg. 
 – Det är trångt, bussarna kör i kolonn
trafik. Det händer att skolbarn inte kan 
kliva på eller av bussen. Något måste 
göras. De utredningar som har gjorts, 
både av kommunen och regionen, visar 
att spårvägen är den bästa lösningen.

Gröna stråk
– Med spårväg minskar behovet av både 
bilar och bussar i Uppsala och  öppnar 
istället upp för en mer klimat och miljö
anpassad stad, påpekar Tobias.
 – Spårvägen är miljövänlig. Den är 
tyst och drivs med el. Spårområdet kan 
planteras med gräs och andra växter, 
vilket skapar gröna stråk genom staden. 
 I planerna för spårvägen finns även 
byggandet av nya cykelbanor längs hela 
sträckan från Uppsala södra till central
stationen.
 – Spårvägen kommer göra livet bättre 
för många i Uppsala, inte minst de som 
bor i Gottsunda och de södra delarna av 
staden. Det kommer bli mindre trängsel 
i kollektivtrafiken och det kommer gå 

betydligt snabbare att åka in till stan. 
Men byggandet av spårväg kan stundtals 
innebära ett störmoment, menar Tobias 
Smedberg.

Jobbig byggtid
– Byggtiden kommer att vara jobbig – 
det går inte att blunda för. Det kommer 
att krävas lite tålamod. Men när spår
vägen är på plats kommer det att vara 
lättare och snabbare att ta sig från cen
trala Uppsala ut mot Gottsunda, Ultuna, 
och de nya stadsdelarna i södra Uppsala. 
 – Staden kommer att kännas mer 
sammanlänkad och tillgänglig. Är du 

en av dem som idag trängs på trean 
eller tvingas ta den långa vägen hem till 
Gottsunda, kommer du märka direkt att 
det blir lättare och snabbare att ta dig in 
till stan och hem igen.
 Erfarenheter från andra städer visar att 
byggandet av spårväg ökar investeringar 
i bostadsbyggande, något som kommer 
alla Uppsalabor till gagn. 
 – För Vänsterpartiet är spårvagnen en 
del i att bygga en stad för alla, inte bara 
de rika. 
 – Med spårvägen knyter vi ihop staden 
och gör den mer tillgänglig för alla, säger 
Tobias Smedberg.

Att bygga spårvagn i Uppsala 
kan motverka segregation och 
förena stadsdelar. Vi har pratat 
med Jakob Molinder, forskare 
vid Uppsala universitet. 
  ● Uppsala hade under stora delar av 
1900talet spårvagn, något som ledde till 
en expansion av staden.
 – Utbyggnad av spårvagn ledde till en 
geografisk utvidgning av Uppsala. Den 
tidigare spårvagnen i Uppsala hängde 
ihop med byggandet av områden som 

Svartbäcken och Kåbo, säger Jakob.
 I sin forskning tittar han på hur 
utbyggnaden av bland annat spårväg på
verkat segregation, och även om de tidiga 
spårvagnarna ledde till att staden blev 
större kommer den nya spårvagnen mest 
sannolikt leda till en mer sammanhållen 
och mindre segregerad stad.

– Med bilen kan man idag bo väldigt 
segregerat. Utbyggnaden av spårväg kan 
leda till ökad bebyggelse kring stationer 
och därmed mindre segregation. Spår

vägen kan leda till särskilt täta befolk
ningskluster eftersom den har mycket 
större kapacitet än annan kollektivtrafik 
såsom bussar.
 Uppsala är idag en stad med tydligt 
segregerade områden, hyresrätter, villor 
och bostadsrätter återfinns i olika stads
delar och är sällan blandade. Segregation 
påverkar skolresultat, den lokala ekono
min och brottsligheten. Byggandet av 
spårväg i Uppsala kommer att motverka 
denna segregation. 

William Skoglund

Ett Uppsala och en 
spårvagn för alla

Spårvagnar i Uppsala skulle inte bara skapa gröna stråk genom staden, utan ock-
så motverka segretationen.

Spårvagn mot segregation
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(V): Begränsa 
storleken på 
barngrupperna  
i förskolan
● Hej Nooshi Dadgostar! Vänster-
partiet föreslog nyligen en lag-
stiftning som begränsar storleken 
på barngrupperna i förskolan och 
sätter ett maxtak på hur många 
vuxna det bör vara per barn i för-
skolan. Varför är det viktigt med 
satsningar på just förskolan?

– Alla barn har rätt till en bra förskola. 
Det är där allt börjar och den ska lägga 
grunden för resten av livet. Det är där 
barn lär sig om samarbete, hantera kon
flikter, tillit till den egna förmågan och 
mycket mer. Men i den svenska förskolan 
kämpar personalen och genom åren har 
fler och fler utbildningskrav ställts sam
tidigt som man inte fått de resurser som 
krävts. Bara hälften av alla barngrupper 
är mindre än de nivåer som Skolverkets 
rekommenderar. Så kan vi inte ha det. 
Resurserna som krävs måste skjutas till 
av staten och det behöver vi se till blir 
verklighet när Vänsterpartiet sitter i 
regering efter valet 2026.

Ni föreslog samtidigt att barn-
skötare ska bli en skyddad yrkes-
titel, precis som undersköterska 
numera är. Vad hoppas ni på för 
effekter av det?

– Vi vill ha en förskola med trygg 
och utbildad personal som har tid och 

utrymme att faktiskt göra sitt jobb. Att 
ha tid att ge den där extra kramen, prata 
med det där barnet som hade en klurig 
fråga och kunna långsiktigt planera sin 
verksamhet. Att skydda titeln gör det 
tydligt vad det innebär att vara barnskö
tare, titeln uppvärderas och vi kan få in 
mer utbildad personal i förskolan. Vi har 
också föreslagit ett helt barnskötarlyft, 
som ska vara en utbildningssatsning 
precis som äldreomsorgslyftet, för barn
skötare och personal med lång arbetslivs
erfarenhet. 

Vänsterpartiet vill se både en 
arbetstidsförkortning och mindre 
barngrupper i förskolan. Båda 
delarna kräver mer personal. Är det 
hållbart och vad kommer att krävas 
för att förskolan ska klara det?

– Det kommer att krävas resurser. Både 
till utbildning och till förskolans verk
samhet och det kommer behöva införas 
under många år. Där måste staten ta ett 
stort ansvar. Men, vi står inför en stor 
möjlighet nu. Förskolorna har nämligen 
gott om lokaler i och med att det föds 
färre barn idag än vad man trodde att 
det skulle göra. Det finns helt enkelt 
lite luft i systemet, så nu kan vi passa 
på att förbättra situationen. Tycker man 
att förskolan är viktig måste man också 
vara redo att skjuta till resurser för att 
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Kortare arbetstid och mindre barngrupper kräver resurser, något 
man måste vara redo att skjuta till menar Nooshi Dadgostar. 

förbättra.

114 %
Så mycket har förmögenheten ökat för världens 
fem rikaste män. Samtidigt har lönerna för nära 
800 miljoner arbetare misslyckats med att hålla 
jämna steg med inflationen.

Källa: Oxfam

www.vänsternivården.se

LÄS MER OCH SE FILMEN OM DEN  
MISSLYCKADE MARKNADSVÅRDEN

Vill du veta mer  
om vänsterns politik för  

en jämlik sjukvård?
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Så får  
vänsterpolitik  
starkare  
fäste i Göteborg
För två år sedan blev Vänsterpartiet en del av styret i Göteborg. 
Vad innebär det för vänsterpolitiken i landets andra stad? Kan 
man bygga ut allmännyttan? Vägra följa angiverilagen? Eller ta 
beslut om att bojkotta israeliska varor?

samt att sänka kostnaderna för att åka 
kollektivt.

Nya bostäder
– Vi förhindrade utförsäljningen av 
allmännyttan och bygger nu i stället nya 
bostäder och anvisar samtidigt mark till 
olika fastighetsbolag. 
 Men det handlar också om att driva 
de viktigaste välfärdsfrågorna, som 
den om arbetstidsförkortning. Tidigare 
försök med Svartedalens äldreomsorg 
har avlösts av två förskolor där medar
betarna nu arbetar sju timmar om dagen 
med oförändrad lön.

Lutar åt vänster
– Det här är ju vår politik! Ibland kan jag 
bli förvånad när andra partiet går med på 
våra förslag. Men det är bara vi som kan 
se till att politiken lutar åt vänster, säger 
Daniel Bernmar.
 Viktigast ändå, säger han, är att det 
finns aktiva medlemmar som formar 
politiken, som står bakom såväl aktivis

● – Ja, svarar Daniel Bernmar, som 
blev kommunalråd och kommunstyrel
sens förste vice ordförande efter valet.
 Sedan 2014 har han deltagit i ett otal 
olika konstellationer där majoriteter och 
allianser skiftat. Efter valet 2022, då 
Vänsterpartiet fick 15,8 procent av rös
terna, visade sig socialdemokraterna vara 
mer öppna för samarbete än tidigare.
 – Denna gång behövde vi inte bända 
oss fram till förhandlingsbordet.

Vallöften och socialism
För Daniel Bernmar handlade de 
förhandlingar som inleddes om att ha 
realistiska förväntningar.
 – Det går inte att införa socialism i en 
enskild kommun, påpekar han.
 Men menar att det är viktigt att stå 
upp för sina vallöften.
 – Vi kan varje dag vrida politiken lite 
mer åt vänster. Det har vi lovat våra väl
jare. För Göteborgs del, som på så många 
andra ställen, handlar det bland annat 
om att bygga bra och billiga bostäder 

men som de parlamentariska besluten.
 – Vilka är vi? Vad har vi för mål? Själv 
representerar jag partiets ställningstagan
den i kommunpolitiken. Den arbetstids
förkortning vi fick igenom låg långt ned 
i verktygslådan, men kunde plockas upp 
och användas. Därmed kunde vi sjösätta 
ett av våra tunga ideologiska förslag och 
få igenom det.

Feministisk politik
Sänkt arbetstid med bibehållen lön är enligt 
Bernmar i hög grad ett uttryck för feminis
tisk politik. De flesta yrkesarbetande som 
gynnas av det är kvinnor. För vänsterpar
tister leder varje steg i den riktningen mot 
ett mer jämställt samhälle. Även social
demokratin verkar sent omsider inse det. 
Både här i Göteborg och centralt där en 
kommitté under Annika Strandhäll nyligen 
föreslog 35timmarsvecka.

Nej till angiverilag
Som när Vänsterpartiet i Göteborg, 
numera i maktposition, förmådde kom

munledningen att ta beslut om att inte 
följa Tidöpartiernas angiverilag, en lag 
som innebär att offentligt anställda har 
en skyldighet att anmäla papperslösa till 
myndigheterna.
 Kanske överraskade det lika mycket 
att kommunledningen kunde enas 
om att bojkotta israeliska varor, med 
hänvisning till det pågående folkmordet 
i Gaza.

Ledstjärna
– Just nu vet vi inte om det är juridiskt 
gångbart, säger han. Men det är en 
viktig värderingsmässig ledstjärna som 
vi förmedlar till medborgarna.
 Är då trots allt den strategi som  
Vänsterpartiet i Göteborg valt bara en 
lite lagom radikalare variant av social
demokraternas tillväxtpolitik? 
 – En ganska ointressant fråga, svarar 
Daniel Bernmar. Vi vrider varje dag 
politiken åt vänster. Tvekar aldrig om 
riktningen.

Per Längby

Med Vänsterpartiet vid förhandlingsbordet har Göteborg slutat sälja ut allmännyttan. 
Istället byggs nya lägenheter.
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– Vi tvekar aldrig om riktningen, säger Daniel Bernmar, 
vänsterpartistiskt kommunalråd i Göteborg.

Vi kan varje dag 
vrida politiken  
lite mer åt vänster. 
Det har vi lovat 
våra väljare.

Daniel Bernmar 
KOMMUNALRÅD (V)  
I GÖTEBORG

Bor: Björkekärr, Göteborg

Familj: Fru och tonårsson

Ålder: 41

Har jobbat som: Doktorand i 
offentlig förvaltning

Okänd förmåga: En hejare på 
att odla tomater.

Musiksmak: Rör mig brett 
inom rock, pop och country!
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Aktivera dig! Vi vill bli fler som aktivt försöker påverka så att Huddinge blir en mer rättvis,  jämställd 
och klimatanpassad kommun. Kom på något av våra medlemsmöten eller andra 
 aktiviteter så berättar vi mer. 
 Du kan alltid komma i kontakt med oss genom att maila huddinge@vansterpartiet.se 
eller i våra kanaler på sociala medier.

Den 27 maj i år tog kommun-
fullmäktige beslut om att 
skrota Lagen om valfrihets-
system (LOV) inom äldrebo-
enden i Uppsala. 
 Några månader senare 
berättar Karin Bennemo, er-
sättare i äldrenämnden, om 
bakgrunden till beslutet.
● I Uppsala infördes lagen om valfri
hetssystem, LOV, för drygt 10 år sedan. 
Lagen är frivillig för kommunerna att 
följa, och innebär att vårdföretag kan 
etablera sig som de vill, utan att kom
munen först har pekat ut behovet. De 
ska dock uppfylla kommunens krav för 
verksamheten. 
 – I Uppsala har detta lett till en över
etablering av äldreboenden och en tydlig 
skillnad mellan stad och landsbygd, 
berättar Karin. 
 – Inne i Uppsala stad kan flera privata 
äldreboenden trängas inom en liten yta, 
medan alla boenden på landsbygden 
drivs av kommunen. Resultatet blir en 
ineffektiv och dyr äldrevård.

Dyrare för kommunen
Eftersom boenden har etablerats utan 
hänsyn till behov, finns det många va
kanta platser, spridda över hela kommu
nen. 
 När boendena har vakanta platser kan 
de inte drivas så effektivt som man vill, 
eftersom ett tomt rum eller två inte nöd
vändigtvis påverkar driftskostnaden eller 
hur mycket personal man behöver.
 Alla äldreboenden, privata, kommun
ala som idéburna finansieras av kommu
nen. Men bara kommunen har ett ansvar 
att se till att det finns äldreboenden för 
alla som behöver. 
 Därför har kommunen ofta de boen
den som kostar mer i drift, till exempel 
små äldreboenden på landsbygden. 
 Ersättningen boendena får är fast: alla 
verksamheter i kommunen ska kunna få 
samma. För de privata bolag som har en 
verksamhet som är billigare i drift inne
bär det helt enkelt mer vinst, eftersom 
ersättningen inte anpassas efter vilka 
egentliga kostnader som verksamheten 
har.
 – Om vi skulle låta marknaden ta över 
är alternativet att lägga ner äldreboenden 
på landsbygden. Men marknadslogiken 
funkar inte, konstaterar Karin.

– Slopandet av LOV kritiseras av de 
borgerliga partierna för att valfriheten 
försvinner. Men det är bara företagens 
valfrihet att etablera sig fritt som för
svinner.
  
Svårt få igenom beslutet
Processen att slopa LOV startade i val
rörelsen 2022.
 – Det var väldigt svårt att få igenom 
beslutet. Tobias Smedberg, (kommunal
råd för Vänsterpartiet) beskrev det som 
en av våra ”omöjliga” uppgifter, som vi 
ändå lyckats med.
 Förslaget klubbades först igenom 

i äldre nämnden, där de rödgröna 
 partierna har majoritet. Men utmaningen 
var att beslutet även skulle tas i kom
munfullmäktige.
 – Det krävdes förhandlingar, och vi 
fick med oss Utvecklingspartiet. Det gick 
att övertyga dem om hur skadlig LOV 
var för verksamheten på landsbygden. 
Resten av de borgerliga är mer intres
serade av att marknadskrafterna ska få 
styra.
 – Förhandlingarna handlade också om 
att idéburna verksamheter ska kunna 
finnas. De är ofta mindre och har svårare 
att etablera sig än de stora vårdföretagen. 

Men när vi fått med oss Utvecklingspar
tiet och beslutet skulle upp i fullmäktige 
begärde några personer på den borgerliga 
sidan minoritetsåterremiss. Då måste 
 frågan tas tillbaka och vi kunde inte 
besluta förrän nästkommande kommun
fullmäktige. Men då gick det igenom!
 Det kommer att ta 1,5 år från beslutet 
till dess att avtalen med vårdföretagen 
har löpt ut. Då kan nya avtal, baserade 
på lagen om upphandling, slutas. Men 
nu har Uppsala, som första kommun 
som slopat LOV, tagit tillbaka kontrollen 
över när och var nya äldreboenden kan 
byggas.

Uppsalas röd-gröna styre blir först i landet

Uppsala kommun 
– först att slopa LOV

”High five!” på Uppsalas äldreboenden. Det röd-gröna styret i Uppsala blir först i landet med att avskaffa LOV, Lagen om 
valfrihetssystem. Nu kommer äldres behov att sättas före privata företags rätt att tjäna pengar på välfärden.
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EU-valet visade att  
en annan väg är möjlig

Nordiska vänstern går framåt

● Är du och Jonas Sjöstedt  
installerade?
– Vi är på plats och taggade till tänderna.
När Ursula von der Leyen skulle utse 
EUkommissionärer visste vi på förhand 
hur det skulle se ut; framför allt äldre 
män med politisk hemvist på högerkan
ten. Då blir det ännu viktigare att den 
europeiska vänstern inte sitter tysta, 
utan visar även här att det finns andra 
perspektiv och möjligheter.

Sett över hela EU så blev valet en 
framgång för högerpartierna. Är 
det möjligt för vänstern att då nå 
några resultat?
– Det är verkligen en bekymrande  
utveckling i många europeiska länder, där 
högerextrema partier växer. Samtidigt är 
det en viktig signal om att en tydlig och 
kraftfull vänsterpolitik behövs mer än 
någonsin.
 – EUvalet i Norden visade att en helt 
annan väg är möjlig, såväl Vänsterpartiet 
som finska Vänsterförbundet gick fram 
kraftigt. I sin helhet har vänstergruppen 
behållit en storlek som gör det möjligt 
att göra sig hörd. Det är till stor del tack 
vare vänsterpartierna i Sverige, Finland 

och Danmark som stod emot de europe
iska högervindarna.
 – Pessimismen kring framtiden, 
klimatförnekarna, hatet och rasismen 
förlorade ju faktiskt rejält i hela Norden. 
Vi har inte pratat tillräckligt om detta 
i efterhand. Det var hoppet och fram
tidsoptimismen som vann, en politik som 
inte slår split mellan människor utan ser 
att vi har fler likheter än skillnader. Det 
hoppas jag att vi kan bygga vidare på.

Och i din hemstad Malmö fick  
Vänsterpartiet nästan 20%. Var-
för gick det så bra?
– Redan när jag reste runt i Sverige i 
valrörelsen kändes det att våra budskap 
om rättvis klimatomställning och lönta

gares rättigheter gick hem hos folk. Det 
märktes i såväl Malmö som i Kalmar och 
i Botkyrka. Dessutom blev det tydligt hur 
många vi är som längtar efter att bryta 
med EU:s marknadspåtvingande politik, 
inte minst när det kommer till bostads
frågan.
 – Att Vänsterpartiet varit det enda 
parti i Sverige att på allvar stå upp för 
det palestinska folkets rättigheter i Gaza 
och på Västbanken har troligtvis också 
bidragit till att mobilisera väljare.

Hur är känslorna i EU-parlamen-
tet kring Palestina? Jämfört med 
Ukraina?
– I vänstergruppens korridorer är det 
otvetydigt att vi står upp för alla ockupe
rade folk, oavsett om det gäller Ukraina 
eller Palestina. Vi ska ta varje chans att 
tala om det för resten av parlamentet, där 
långt ifrån alla delar den uppfattningen.
 – Det är inte bara en etisk utan också 
en rent juridisk fråga. Folkrätten gör inte 
skillnad på folk och folk. Både Ukraina 
och Palestina har såväl moralen som 
rätten på sin sida. Det ska vi fortsätta 
kämpa för.

Förresten, har du flyttat ner till 
Bryssel?
– Jag har bott här i ett år och trivs bra i 
staden. Men jag har min familj i Malmö 
och pendlar. Så det blir både det fina med 
Bryssel, som är en riktigt trevlig stad, 
och min favoritstad i Sverige, Malmö.

Mats Billberg Johansson

Folkrätten gör inte skillnad på folk och folk. 
Vi fortsätter stå upp för Palestina.
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Det blev succé för Vänster- 
partiet i EU-valet. 11 procent 
och två parlamentariker. För 
Hanna Gedin är det premiär, 
om än hon inte är ovan vid att 
arbeta i Bryssel.

Du har deltagit i ett panelsam-
tal om marknadsskolan på ABF 
i Uppsala. Vad är dina intryck av 
kvällen?
– Ett väldigt starkt engagemang 
från publiken och även från dom 
olika politiker som var där. 

– Nu blev det väldigt mycket 
 samstämmighet, både om 
 problembilden och också om att 
kommunen har väldigt lite hand
lingsutrymme, eller att man som 
kommunpolitiker har väldigt lite 
handlingsutrymme. 

–Där kom vi ju en bit i  samtalet, 
men det tänkte jag är en  viktig 
fråga att ändå ställa sig. Att 
vända på det och säga ”okej, 
det finns väldigt mycket av skol
politiken som bestäms nationellt 
men vad kan vi göra? 

– Vad är meningsfullt att göra?”. 
För det är meningsfullt att vara 
kommunpolitiker. Man behöver ta 
den makten man ändå har.

EUparlamentariker är mycket välbetalda men 
vänsterpartister som sitter i EUparlamentet 
betalar partiskatt till Vänsterpartiet så att de 
”bara” får ut drygt 33 000 i månaden i lön.

Inga politikerpampar

Orättvisa gräddfiler i sjukvården

för alla oavsett samhällsklass. Man gick 
till samma sjukvård. Det vi nu ser är att 
denna modell slås sönder. 

John Lapidus forskning handlar om 
hur den svenska sjukvården påverkas av 
en växande marknad för privata sjuk

vårdsförsäkringar. I sin 
senaste bok Den sjuka 
debatten beskrivs hur 
försäkringsbolagen 
och de privata aktö
rerna driver fram ett 
parallellt sjukvårds
system som bygger på 
plånbokens tjocklek 
snarare än behovet av 
sjukvård.

I praktiken fungerar det så 
att privata vårdgivare tecknar avtal 
med både regioner och försäkringsbolag. 
Det gör att de privata vårdgivarna får 

Den jämlika sjukvården är på väg att försvinna. 
Det menar forskaren John Lapidus som granskat 
hur privata sjukförsäkringar leder till ett paral-
lellt system som skapar gräddfiler och urholkar 
den offentliga sjukvården.

  ● – Vi har idag 800 000 personer som 
har privata sjukvårdsförsäkringar som 
låter dem gå före sjukvårdsköerna. Det 
har skapat ett parallellt sjukvårds 
system.
 – Den svenska sjukvårdsmodellen gick 
ut på att den var ett gemensamt system 

dubbla uppdrag och leder till 
att när de ger vård till en 

privatfinansierad patient 
så får någon i det 
offentliga systemet 
vänta. 
 – Genom att 
resursstarka grupper 
har en ventil ut ur 

systemet så innebär det 
också att det blir enk

lare för politiker att skära 
ner i sjukvården. De som har 

egna sjukförsäkringar drabbas inte av 
försämringar och kommer därmed inte 
heller att protestera.

Hallå där
Åsa Plesner

från Tankesmedjan Balans!




